

الخطة الدراسية

كلية : الشريعة

برنامج الدكتوراه

في الفقه وأصوله

رقم الخطة	2013
-----------	------

أولاً: أحكام وشروط عامة:

1. تتفق هذه الخطة مع تعليمات برامج الدراسات العليا النافذة.
 2. التخصصات المقبولة:
 - أ. الأولوية الأولى :- ماجستير الفقه وأصوله
 - ب. الأولوية الثانية :- ماجستير القضاء الشرعي
 3. سياسات القبول :- يتم اعتماد السياسة الاولى
- ثانياً: شروط خاصة: أن يكون الطالب حاصلًا على درجة البكالوريوس المذكور في أولويات قبول برنامج الماجستير .
- ثالثاً: تتكون هذه الخطة من (54) ساعة معتمدة موزعة كما يلي:

1. مواد إجبارية (21) ساعة معتمدة:

رقم المادة	اسم المادة	الساعات المعتمدة	نظري	عملي	المتطلب السابق
0432910	نظرية الظروف الطارئة	3	3	-	-
0442911	نظرية التعسف في استعمال الحق	3	3	-	-
0402919	التعارض والترجيح	3	3	-	-
0442930	الشركة في الفقه الاسلامي	3	3	-	-
0442940	المناهج الاصولية في الاجتهاد بالرأي	3	3	-	-
0432950	السياسة الشرعية وتطبيقاتها	3	3	-	-
0402973	صيغ الاستثمار الاسلامية المعاصرة	3	3	-	-

2. مواد اختيارية (15) ساعة معتمدة يتم اختيارها مما يلي:

رقم المادة	اسم المادة	الساعات المعتمدة	نظري	عملي	المتطلب السابق
0432912	نظرية الضمان	3	3	-	-
0432920	الاجتهاد والتقليد	3	3	-	-
0402921	الفروق الاصولية	3	3	-	-
0432951	المعاهدات في الفقه الاسلامي	3	3	-	-
0432952	النظام المالي في الاسلام	3	3	-	-
0402954	نظرية الدعوى	3	3	-	-
0402968	التحكيم في الشريعة الاسلامية	3	3	-	-
0432969	الفروق الفقهية	3	3	-	-
0402970	النظرية العامة للعقوبات في الفقه الاسلامي	3	3	-	-
0402972	قضايا اجتهادية معاصرة في الزكاة	3	3	-	-

3. النجاح في امتحان الكفاءة المعرفية ورقمه (0402998).

4. رسالة جامعية (18) ساعة معتمدة ورقمها (0402999).

وصف المـواد
كلية الشريعة
الدكتوراه في
الفقه وأصوله

(0432910) نظرية الظروف الطارئة (3) ساعات معتمدة

شرح مضمون النظرية وتكييفها الفقهي والقانوني، القواعد العامة التي تقوم عليها النظرية، الأدلة الإجمالية والتفصيلية التي تنهض بمشروعية النظرية، من قواعد النظرية: نظرية الغرر في عقد الإيجار عند الحنفية، نظرية الحوائج في الثمار، تطبيقات النظرية في الحقوق الخاصة، تطبيقات النظرية في الحقوق العامة، دراسة مقارنة للنظرية في الفقه الإسلامي ومثباتها في القوانين الوضعية.

(0442911) نظرية التعسف في استعمال الحق (3) ساعات معتمدة

تعريف الحق وأدلته وأقسامه، والتعريف بالتعسف وبيان مفهومه، التكييف الفقهي للتعسف، أدلة النظرية النصية، دراسة أمثلة من اجتهاد الصحابة والتابعين وأئمة الاجتهاد الدالة على اعتبارها: الذرائع، الاستحسان، الباعث، قاعدة التحيل، معايير النظرية: مجال تطبيقها.

(0432912) نظرية الضمان (3) ساعات معتمدة

القواعد العامة التي تقوم عليها النظرية، بيان الأدلة الإجمالية والتفصيلية التي تنهض بمشروعية النظرية، تطبيقات النظرية في الفقه الإسلامي، دراسة مقارنة للنظرية في الفقه الإسلامي مقارنة بالقوانين الوضعية.

(402919) التعارض والترجيح (3) ساعات معتمدة

حقيقة التعارض ومحلّه وشروطه وحكمه عند الحنفية وجمهور العلماء والترجيح والجمع وشروطه وكيفيته وطرق ترجيح دلالات الألفاظ وإزالة التعارض بين الأدلة والنصوص.

(0432920) الاجتهاد والتقليد (3) ساعات معتمدة

يهدف هذا المساق الى دراسة مبحث الاجتهاد والتقليد والاستفتاء بأصول الفقه وأهمية الاجتهاد في زماننا ودور المجامع والمؤتمرات الفقهية المعاصرة وضمن هذا التوجه فانه سيتم دراسة الموضوعات التالية: تعريف الاجتهاد والرأي والقياس وعلاقة الاجتهاد بأصول الفقه، المجتهد: منزلته وشروطه ومراتب المجتهدين ، مجال الاجتهاد وأحكامه. الاجتهاد في زماننا، أهميته، حاجتنا إليه، الاجتهاد الجماعي، المجامع والمؤتمرات الفقهية.

(0402921) الفروق الأصولية

(3) ساعات معتمدة

تعريف الطلاب لأوجه الاتفاق والافتراق في القواعد والمصطلحات الأصولية وأسباب ذلك، تكوين الملكة العلمية التي تساعد في استنباط الأحكام والوقوف على مناهج العلماء في ذلك والتمييز بين الأشباه والنظائر. تكوين ملكة التمييز بين القواعد الأصولية المتشابهة والمصطلحات المتشابهة وبيان ما بينها من وجوب التمايز.

(0442930) الشركة في الفقه الإسلامي

(3) ساعات معتمدة

تمهيد في معنى الشركة، أدلة مشروعيتها: أركان الشركات وشروطها بعامة، تكييفها الشرعي، انقراضها. أهم أنواع الشركات، العنان، الأعمال (الأبدان)، المفاوضة، المضاربة، الوجوه، المساهمة، مدة انطباق الشركات على القواعد الشرعية، التطبيقات المعاصرة لشركة المضاربة في البنوك والمؤسسات الاقتصادية الإسلامية.

(0442940) المناهج الأصولية في الاجتهاد بالرأي

(3) ساعات معتمدة

يتناول بالدراسة القواعد الأصولية التالية: الاستحسان، سد الذرائع، العرف، شرع من قبلنا، قول الصحابي، الاستصحاب، المصالح المرسله وبيان أثرها في مواجهة المسائل المستجدة.

(0432950) السياسة الشرعية وتطبيقاتها

(3) ساعات معتمدة

تتناول هذه المادة ما يأتي: التعريف بالسياسة الشرعية وبيان مشروعيتها وأهميتها وأهدافها، قواعد وضوابط السياسة الشرعية ومصادرها وعلاقتها بمصادر التشريع، مجالاتها: (العقيدة، العبادة القضاء والحسبة، والعقاب، والاقتصاد والإدارة)، دراسة تطبيقية في مجالات الأحوال الشخصية والمعاملات ونظام الحكم.

(0432951) المعاهدات في الفقه الإسلامي

(3) ساعات معتمدة

تعطى فكرة عامة عن المعاهدات في الفقه الإسلامي، ويختار موضوع أو أكثر من موضوعات المعاهدات في الفقه الإسلامي وتدرس بتوسع وتحليل، مثل حقوق الأفراد في الدول (ويشمل أهل الذمة ومعنى الأجنبي وحرية).
مشمتملات إقليم الدولة وتوابعه: (المياه الساحلية، حرية البحار وحدود البحر الإقليمي في الإسلام وقيود (الإقليم الجوي)، المساواة بين الدول، الجهاد ومشروعيته وأحكامه والمقارنة بين قواعد الحرب الإسلامية والحرب الدولية، والفرق بين الجهاد والغزو والاحتلال، والصلح والهدنة والمعاهدات وأحكامها والمقارنة بين الإسلام وغيره من القوانين الغربية والدولية.

(0432952) النظام المالي في الإسلام

(3) ساعات معتمدة

تعطى فكرة عامة عن ما يلي: معنى المال في الإسلام، أسباب التملك المباح والحرام، بيت المال وورادته.
يدرس موضوعان أو أكثر من الموضوعات التالية بعمق وتحليل مع التركيز على كيفية الإنفاق، الصدقة وبيان محله، والمندوبة، الضرائب، الجمارك، العشور، الخراج، أحكام الأراضي، القروض، أحكام الأراضي.

(0402954) نظرية الدعوى

(3) ساعات معتمدة

تتناول هذه المادة ما يأتي: التعريف بالدعوى ومشروعيتها وأهميتها، أركان الدعوى وعناصرها وشروطها، دراسة تطبيقية لصيغ الدعوى والسير في إجراءاتها. التقليد، تعريفه وتاريخ نشأته وأسباب وجوده، مجاله وأحكامه. التلفيق وتتبع الرخص، الإفتاء والاستفتاء، المفتي: منزلته وشروطه وعلاقته بالاجتهاد، الاستفتاء: آداب الاستفتاء وآداب الفتوى، الفتوى في زماننا: مدارس الفتوى المعاصرة بين الانضباط والتسيب.

(0402968) التحكيم في الشريعة الإسلامية

(3) ساعات معتمدة

تعريف التحكيم، والفرق بينه وبين القضاء والصلح والخبرة، مشروعية التحكيم وحكمته وحكمه، مقومات عقد التحكيم:

- صيغة العقد، شرط التحكيم، أثر الرجوع عن التحكيم على شرط التحكيم
 - أطراف العقد، شرط التحكيم، أثر الرجوع عن التحكيم على شرط التحكيم
 - أطراف العقد، أهلية: أطراف العقد
 - محل العقد (نطاق التحكيم)، التحكيم في المعاملات المالية، التحكيم في مسائل الأحوال الشخصية، التحكيم في الحدود والقصاص والتعزير.
- المحكم: أهلية المحكم وشروط صحة تحكيمه، صلاحياته والضوابط التي تحدد صلاحيات المحكم، انتهاء ولاية المحكم.
- حجية حكمه تجاه الخصوم، حجيته حكمه أمام القاضي، سلطات المحكم في تنفيذ العقوبات.

(0432969) الفروق الفقهية

(3) ساعات معتمدة

تتناول المادة تعريفا بعلم الفروق الفقهية، والفرق لبنها وبين الفروق الأصولية، وبيان مناهج العلماء في البحث في الفروق الفقهية، وتتناول تعريفا بالفروع الفقهية وبيان أشهر المصنفات فيها، والفرق بين القاعدة والفرق والأشباه والنظائر والضابط، واستعراض مسائل منتقاة من كتاب الفروق للقرافي، وبيان أثر الفروق الفقهية في بيان الملكة الفقهية.

(0402970) النظرية العامة للعقوبات في الفقه الإسلامي

(3) ساعات معتمدة

تتناول المادة: بياناً لمفهوم الجريمة، وأنواعها وتقسيماتها، والركن الشرعي والمادي والأدبي للجريمة، وبيان الأسباب المبيحة، والأسباب الرافعة للعقوبة، وتعريفا للعقوبات، وأقسامها: حدود، القتل، التعزير،، والكفارات، وتعدد العقوبات وتداخلها، والظروف المخففة للعقوبة، والظروف المشددة لها، وبيان تنفيذها، وكيفية التنفيذ، وأسباب سقوط العقوبة.

(0402972) قضايا اجتهادية معاصرة في الزكاة

(3) ساعات معتمدة

تتناول المادة قسمين:

القسم العام: يدرس الآثار الاجتماعية والاقتصادية للزكاة، ودورها في معالجة الفقر ومشكلاته، وأثرها على التنمية والنشاط الاقتصادي، والإلزام بدفع الزكاة، وتقنين الزكاة وأصول محاسبة الزكاة جمعاً وصرفاً، وإدارة أموال الزكاة، وبعض المؤسسات التي تقوم على شئون الزكاة كبيوت الزكاة وصناديقها.

القسم الخاص: يدرس طائفة من القضايا المستجدة في الزكاة وأهمها:

- 1- زكاة الأجور والرواتب ومكافأة نهاية الخدمة وسائر المكاسب 2- استثمار أموال الزكاة
- 3- علاقة الزكاة بالضرائب وميزانية الدولة 4- زكاة المال الحرام 5- مشمولات الأموال الظاهرة والباطنية في العصر الحديث 6- زكاة المال العام 7- زكاة أموال الشركات والأسهم وكيفية حسابها 8- زكاة الديون الاستثمارية 9- اشتراط النماء لوجوب الزكاة 10 - مشمولات مصرف في " سبيل الله " 11- مشمولات مصرف المؤلفة قلوبهم.

(0402973) صيغ الاستثمار الإسلامية المعاصرة

(3) ساعات معتمدة

تتناول المادة البحث في المضاربة المشتركة، والمرابحة للأمر بالشراء والإجارة المنتهية بالتملك، والمشاركة المنتهية بالتملك، وسندات الدين وسندات المقارضة، والسلم والاستصناع، والتجارة الإلكترونية في السوق المالي، من أسهم وصرف، والأوراق المالية وأحكامها، والاعتمادات المستندية وخطابات الضمان، والتأمين الإسلامي.

STUDY PLAN
Faculty :- Shari'ah
Ph.D In (Islamic Jurisdiction its Foundations)

Plan Number	2013
-------------	------

A. General Rules And Conditions:

1. This plan conforms to the valid regulations of the program of graduate studies.
2. Specialties of Admission :
 - a. The First priority :- M.A in Jurisprudence and its Foundations.
 - b. The Second priority :- M.A in Islamic Jurisdiction.
3. Admission policies :- (The First policies)

B. Special Conditions: The student should have gained a B.A degree as required for applying for Master programm.

C. The Study Plan: Studying (54) Credit Hours as Follows:

1. Obligatory Courses: (21 Cr. H.)

Course No.	Course Title	Credit hrs.	Theory	Prac.	Prerequisite
0432910	Theory of Contingencies in Islamic Jurisprudence	3	3	-	-
0442911	Theory of Abusing the Use of Right	3	3	-	-
0402919	Contradiction and Prevalence	3	3	-	-
0442930	Corporation in Islamic Jurisprudence	3	3	-	-
0442940	Fundamental Manners in Opinion Reasoning	3	3	-	-
0332950	Legislative Policy and Its Application	3	3	-	-
0402973	Contemporary Styles of Islamic Investment	3	3	-	-

2. Elective Courses: Studying (15 Cr. H.) From the Following:

Course No.	Course Title	Credit hrs.	Theory	Prac.	Prerequisite
0432912	Guarantee Theory	3	3	-	-
0432920	Reasoning and Imitation	3	3	-	-
0402921	Fundamental Differences	3	3	-	-
0432951	Treaties in Islamic Jurisprudence	3	3	-	-
0432952	Financial System in Islam	3	3	-	-
0402954	Theory of the Lawsuit	3	3	-	-
0402968	Arbitration in Islam	3	3	-	-
0432969	Juristic Differences	3	3	-	-
0402970	General Theory of Punishment in Islamic Jurisprudence	3	3	-	-
0402972	Contemporary Reasoning Issues in Alms	3	3	-	-

1. Pass the qualification exam (0402998).
2. Thesis: (18 Credit Hours) (0402999).

Course Description
Faculty :- Shari'ah
Ph.D In (Islamic Jurisdiction and its Foundations)

- 0432910** **Theory of Contingencies in Islamic Jurisprudence** **(3 Cr. H.)**
This course is devoted to explain the contents and nature of *Nazariyyat al-Zuruf al-Tari'ah* i.e. the Theory of Contingencies in Islamic and statutes legal systems. It studies the general principles on which the theory relies, the general and specific proofs for its legitimacy. It also deals with some of the major principles relating to it, such as the theory of excuse in the leasing and hiring contract, and the theory of *al-Jawa'ih* i.e. a disaster that damages or loses the crops. Further, this course sheds light on the applications of this theory which concern the private and public rights. Moreover, it provides a comparative study to the latter theory between Islamic Jurisprudence and the statute legal systems.
- 0442911** **The Theory of Abusing the Use of the Right** **(3 Cr. H.)**
This course studies the following issues. The definition of the right and its types. The concept of *al-Ta'assuf*, the abusing, its legal nature, the proofs of the legitimacy of this theory. A study to several examples from the practices of the companions of the Prophet Muhammad, peace be upon him, and the jurists which prove its authenticity, such as *al-Dhara'i'*, *al-Istihsan*, *al-Ba'ith*, the motive, and *Qa'idat al-Tahayyul*. The standards of applying this theory and the scope of applying it.
- 0432912** **Theory of Guarantee** **(3 Cr. H.)**
This course is devoted to study the general rules on which *Nazariyyat al-Dhaman* i.e. the theory of compensation, depends including the general and specific pieces of evidence that prove its legitimacy. Further, it sheds light on the applications of this theory in Islamic Jurisprudence and it provides a comparative study to it in Islamic Jurisprudence and legal statutes.
- 0402919** **Contradiction and Prevalence** **(3 Cr. H.)**
This course highlights the concept of *al-Ta'arud*, the Contradiction, its scope, its conditions and its legitimacy according to the Hanafi school and the opinion of the other schools of Islamic Jurisprudence. Besides, it studies *al-Tarjih*, the Prevalence, its conditions, the ways of prevailing the contradicted indications of the expressions, and the methods of removing the contradiction between the statements and texts.

- 0432920 Reasoning and Imitation (3 Cr. H.)**
 This course aims to study the subjects of Reasoning, Imitation, and *al-Istifta'* i.e. asking for a legal opinion. These issues belong to the Science of the Principles of Islamic Jurisprudence. In addition to this, it points towards assessing the importance of reasoning in the contemporary time and the role of the Islamic legal councils in performing it. Thus, the following subjects are taught in this course in order to achieve these targets. The definition of reasoning, the personal reasoning, the analogy, the relationship between the reasoning and the Science of the Principles of Islamic Jurisprudence. *Al-Mujtahid*, the jurist, his status, his conditions and the levels of *al-Mujtahidun*. The scope of reasoning and its rulings. Reasoning in the contemporary time, its importance, our need to it, the joint reasoning which is carried out by a group of jurists, the Islamic legal conferences and councils.
- 0402921 Fundamental Differences (3 Cr. H.)**
 this module aims to help the student knowing sorts of agreements and disagreements in the rules and concepts of principles of Jurisprudence, which will help to develop and build the students academic capacity to help him learning scholars' methodology and help him in deducing the rulings and distinguishing between the encounters. It helps him also to distinguish between the similar concepts and principles of jurisprudence and clarifying the differences between them.
- 0442930 Corporation in Islamic Jurisprudence (3 Cr. H.)**
 This course provides firstly an introduction about the meaning of corporation, the proofs of its legitimacy, its 'fundamental constituents', its conditions in general, its legal nature, and its cancellation. It highlights also the most important kinds of corporations in Islamic Jurisprudence, such as *al-'Anan*, *al-'A'mal*, *al-'Abdan*, *al-Mufawadah*, *al-Mudarabah*, *al-Wujuh*, and *al-Musahimah*. The accordance of companies with the legal rulings. The contemporary applications of *al-Mudarabah* corporation in the Islamic banks.
- 0442940 Fundamental Methods of Reasoning (3 Cr. H.)**
 This course studies the following principles of Islamic Jurisprudence. *Al-Istihsan* i.e. adopting a ruling which is different than the similar rulings in the subject to which the issue in question belongs and considering this choice as being better than the other possibilities. *Sad al-Dhara'i'*, preventing the means of evil. *Al-'Urf*, custom. *Qawl al-Sahabi*, the opinion of the companion. *Al-Istishab*, presumption of continuity. *Al-Masalih al-Mursalah*, consideration of public interest. Besides, this course clarifies the impact of these principles on tackling the new cases.
- 0432950 Legislative Policy and its Applications (3 Cr. H.)**
 This course covers the definition of Legislative Policy, its legitimacy, its importance, its objectives, its standards, and its relationship with the sources of Islamic legislation. In addition, it highlights the fields of legislative policy, such as creed, worshipping, *al-Qada'* i.e. the juridical authority, *al-Hisbah* i.e. a kind of Islamic executive juridical authorities, penalty, economy, and administration. Furthermore, this course provides an applicable study to this subject in the fields of personal statuses, transactions, and political system.

- 0432951** **Treaties in Islamic Jurisprudence** **(3 Cr. H.)**
 This course gives a general idea about treatises in Islamic Jurisprudence. Besides, it concentrates exclusively on studying and assessing in depth one issue or more of the subjects relating to treatises in Islamic Jurisprudence. For example, the rights of the individuals in the states, which includes the concept of *Dhimmis* and foreigner person and their rights in Islamic Jurisprudence. The contents of the territory of the state and the issues that are related to it, such as the coastal waters, the borders of the territorial sea, the airspace of the territory, and the equality between the states. Another example is *al-Jihad*, its legitimacy, rulings, comparing between the principles of the Islamic war and international war, and the difference between *al-Jihad*, the invasion and occupation. Further examples are the reconciliation, truce, conventions and their rulings in Islamic Jurisprudence. However, the chosen subject(s) of the former should be studied in a comparative way in Islamic Jurisprudence, and western and international legal systems.
- 0432952** **Financial System in Islam** **(3 Cr. H.)**
 Firstly, this course gives a general idea about the following subjects. The meaning of *al-Mal*, i.e. property, in the Islamic conception, and the legitimate and illegitimate ways for gaining property in Islamic Jurisprudence. This is in addition to, *Bayt al-Mal* i.e. the state treasury of the Islamic state. Secondly, it assesses in depth two or more of the following issues. *Al-'Infaq* i.e. spending, donation, taxes and duties, *al-'Ushur*, a one tenth tax which is due on the yield land, *al-Kharaj*, a type of tax which is due on income of some kinds of land, and the rulings which concern dealing with lands and loans.
- 0402954** **Theory of Lawsuit** **(3 Cr. H.)**
 This course covers the study of the definition of lawsuit, its legitimacy, importance, elements, and conditions. This is in addition to an applying study to the lawsuit formulas and to the ways of performing its procedures.
- 0402968** **Arbitration In Islamic Law** **(3 Cr. H.)**
 This module deals with the definition of Arbitration, the difference between it and adjudication and reconciliation, its legitimacy, its legal position and its principles which include: arbitration contract formula, parties, their capacity, contract conditions, the implications of the decline of some conditions, subjects of the arbitration; arbitration in financial deals, arbitration in civil issues, arbitration in criminal and penal cases, the arbitrator, his capacity and qualities, his authority and limitations and the expiry of his governance, the proof value of the verdict towards the dispute parties and in the eyes of the judge and the authority of the arbitrator in implementing the verdict.
- 0432969** **Jurisprudential Differences** **(3 Cr. H.)**
 This module deals with the Science of Differences in Islamic Jurisprudence, how it differ from the Science of Differences in the Principles of Islamic Jurisprudence, scholars' methods in this science, famous books of the topic, then implementation study of some issues from the Purification and Prayers Books, and explaining the impact of this science on the jurisprudential capacity of the scholar.

- 0402970** **General Theory of Islamic Penal Law** **(3 Cr. H.)**
 This module deals with following concepts: Crime; its definition, types, and its pillar, materially and from Islamic perspective, punishment, its definition, reasons which make it lawful and those which prevent and conceal it, its categories: unalterable punishment (hudud), Equality Law or retribution (Qisas), discretionary punishment (ta'zeer) and expiations (kaffarat), numerousness and interrelation of punishments, circumstances which decrees punishment and those which increase it, execution of punishment and reasons of its omission.
- 0402972** **Contemporary Reasoning Issues of Alms** **(3 Cr. H.)**
 This module consists of two main sections categories; the general one which studies the social and economic impact of Alms and its role in alleviating poverty. In addition to its impact on development and economic activities, enforcement of Alms rules, administrating alms money And alms institution.
 The specific section that helps the student to study some of the contemporary issues relating Alms. Following are some important issues:
- 1- Alms of wages, salaries, promotions and other types of income.
 - 2- Investment of Alms Money.
 - 3- The relationship between Alms and state budget and taxes.
 - 4- Alms of unlawful money.
 - 5- The appearance and hidden included money.
 - 6- Alms of public money.
 - 7- Alms of corporations and shares and its calculation.
 - 8- Alms of investment debts and loans.
 - 9- Being growing money as a condition for obliging Alms.
 - 10- The expender ” in Allah’ cause ” and what does it include.
 - 11- The expender “ who been recently reconciled”.
- 0402973** **Contemporary Styles of Islamic Investment** **(3 Cr. H.)**
 This module deals with Insurance, its forms and implications, electronic business lease contracts, guarantee letters, and banking reliance system.